
 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

Høje Taastrup, 

22. maj 2015 

Til den politiske og administrative ledelse i Region Midt   

Fremsendt pr. e-mail: 

koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk 

 

 

 

Blekinge Boulevard 2 

DK-2630 Taastrup 

 

Telefon 33 14 00 10 

 

 

mail@sjaeldnediagnoser.dk 

www.sjaeldnediagnoser.dk 

 

Under protektion af   

H.K.H. Kronprinsesse Mary 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Sjældne Diagnoser er en sammenslutning af 49 foreninger for familier med sjældne sygdomme og handicap 

 Vi arbejder for at forbedre vilkårene for de sjældne sygdomsgrupper 

Se medlemsforeninger på http://sjaeldnediagnoser.dk/medlemsforeninger 
 
 
 
 

 

Sjældne Diagnoser har erfaret, at der indeholdt i Region Midts 

sparekatalog er en lukning af Fertilitetsklinikken på AUH. Intentionen er, 

at de opgaver, der løses her, fremover skal løses af regionens øvrige 

Fertilitetsklinikker. Formålet er at spare økonomiske ressourcer. 

 

Sjældne Diagnoser er paraplyorganisation for 49 patientforeninger, der 

organiserer sjældne borgere – patienter og pårørende berørt af sjældne 

sygdomme og handicap. Vi ønsker at påpege, at   

- For patienter med sjælden sygdom i familien er PDG-behandling 

en meget vigtig mulighed for at få børn, der ikke fører den 

sjældne, potentielt meget alvorlige sjældne sygdom videre 

- På Fertilitetsklinikken på AUH foretages netop højt specialiseret 

PDG-behandling, endda med gode resultater 

- Der er oplagte synergieffekter ved at have højt-specialiserede 

funktioner på samme matrikel. I National Strategi for Sjældne 

sygdomme, udgivet af Sundhedsstyrelsen juli 2014, påpeges 

netop, at højtspecialiserede funktioner fortrinsvis bør placeres på 

sygehuse, hvor der i forvejen er andre højtspecialiserede 

funktioner med henblik på at opnå synergi og styrke 

mulighederne for multidisciplinært samarbejde (kapitel 4 i den 

nationale strategi) 

Selvom andre fertilitetsklinikker i region Midtjylland kvalitetsmæssigt 

måtte være på højde med klinikken på AUH når de gælder mindre 

specialiserede ydelser, opfordrer Sjældne Diagnoser regionens 

administrative og politiske ledelse til at sikre sig, at den påtænkte 

besparelse ikke fører til en uacceptabel kvalitetsforringelse af de ydelser, 

der kan opnås indenfor PDG-behandling, herunder i forhold til ikke-

informativ diagnostik. Hvis regionen fortsat ønsker at realisere en 

besparelse på fertilitets-området opfordrer Sjældne Diagnoser til, at der 

findes en anden løsning end lukning af Fertilitetsklinikken på AUH.  

 

Med venlig hilsen 

 

Birthe Byskov Holm, formand                          / Lene Jensen, direktør 

 

 

 

1

1 - 398  Tilkendegivelse Fertilitetsklinik, Lene Jense



Fra: 

Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) [/O=REGION 
MIDTJYLLAND/OU=EXCHANGE ADMINISTRATIVE GROUP 
(FYDIBOHF23SPDLT)/CN=RECIPIENTS/CN=KONCERNOEKONOMI.HOERINGSSVA
R.SPAREPLAN.1519] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt 
dato: 

10-06-2015 11:13 

Modtaget 
Dato: 

10-06-2015 11:13 

Vedrøren
de: 

VS: Tilkendegivelse Fertilitetsklinik 
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2 - 399. Kommentar vedr. spareforslag - Kristjar Skaja
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Fra: Mona Anker [] 

Til: 'kristjar.skajaa@ki.au.dk' [kristjar.skajaa@ki.au.dk] 

Kopi: 'ej@clin.au.dk' [ej@clin.au.dk] 

Sendt dato: 02-06-2015 14:30 

Modtaget Dato: 02-06-2015 14:30 

Vedrørende: 
VS: Kommentar vedr. spareforslag - Kvittering for modtagelse af henvendelser i 
forbindelse med spareplan 2015 - 2019 

Vedhæftninger: Kommentar fra IKM vedr. spareforslag 1519.pdf 

 
mail_midt_01_rgb.gif 

 
   
Kære Kristjar Skajaa  
   
   
Nedenstående mail sendes hermed til ny gældende mailadresse.  
   
   
   
Med venlig hilsen  

Mona Anker  
 

Fuldmægtig  
Tel. +45 7841 0411  
mona.anker@stab.rm.dk  

Koncernøkonomi - Budget og Finans  
Region Midtjylland  
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg  

 

 
www.rm.dk  
   
 

 
Fra: Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse)  

Sendt: 2. juni 2015 14:25 
Til: 'ej@clin.au.dk'; Kristjar Skajaa 

Emne: Kommentar vedr. spareforslag - Kvittering for modtagelse af henvendelser i forbindelse med spareplan 
2015 - 2019 

 

 

   
Region Midtjylland vil hermed sige tak for bemærkningerne i forbindelse med spareplan 1519 for 

Region Midtjylland.  
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Det kan oplyses, at processen omkring spareplanen i Region Midtjylland er, at forslaget var i 

høring i perioden den 27. april 2015 – 8. maj 2015, kl. 12.00. Henvendelser der er indkommet fra 

og med d. 20. maj 2015, vil indgå i den politiske behandling af spareplan 1519 i juni 2015.  
 

Yderligere informationer om spareplan 1519 og høringsprocessen kan ses på hjemmesiden 

www.spar1519.rm.dk .  

 

Med venlig hilsen  
 

Koncernøkonomi  
Region Midtjylland  
   
   

 
 
Fra: Emil Jensen [mailto:ej@clin.au.dk]  

Sendt: 28. maj 2015 11:06 
Til: Charlotte Toftgård Nielsen 

Cc: Kristjar Skajaa 
Emne: Kommentar vedr. spareforslag  
 
Kære Charlotte  
 
Kristjar har bedt mig om, at fremsende dig vedhæftede: Kommentar fra Institut for Klinisk Medicin vedr. 
spareforslag. Vil du sørge for at det videreformidles til rette modtagere?  
På forhånd tak.  
 

Med venlig hilsen  

------------------------------------------------------------------------------  

Emil Jensen 
AC-fuldmægtig 
Direkte tlf.: 7845 9003 
E-mail: ej@clin.au.dk  

Institut for Klinisk Medicin 
Aarhus Universitet, Health  
INCUBA – Skejby  
Palle Juul-Jensens Boulevard 82  
8200 Aarhus N  
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Fra: Henrik Brøns [Henrik.Broens@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 03-06-2015 14:32 

Modtaget 
Dato: 

03-06-2015 14:32 

Vedrørende: Intet emne 

 
 

Copenhagen Business School CBS 

Rektor Per Holten Andersen og jeg 

Jørgen Neumann tager en snak om 

hvordan Danmark sparer 2 milliarder 

Kr om året på indkøb af medicin. 

Uddannelse af højt kvalificerede 

CBS - studerende tager et års 

supplerende uddannelse som  

Medicinalekspert. En såkaldt 

overbygning af en ellers afsluttet 

Handelshøjskoleuddannelse. 

Dette resulterer allerede fra 

2016 en reduktion af medicinaæudgifter på mindst 

2 milliarder kroner. 

 

Ide'mager  Jørgen Neumann 

Østervang 32 Rødkærsbro  

neujorg@live.dk 

� 60 19 59 08 
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4 - 401. Dan LABORATORIE-CENTRE, bevar laboratoriespec



Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 03-06-2015 09:03 

Modtaget Dato: 03-06-2015 09:03 

Vedrørende: VS: Dan LABORATORIE-CENTRE, bevar laboratoriespecialerne 

Vedhæftninger: image001.gif 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette Kristensen 
snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar snarest 
muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og andre max 2 uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette Kristensen giver 
herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til udsendelse 
og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af Regionssekretariatet. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

 
Fra: Britt Dinesen Greve  

Sendt: 2. juni 2015 20:51 
Til: Bent Hansen 

Emne: Dan LABORATORIE-CENTRE, bevar laboratoriespecialerne 
 
Kære Bent Hansen  

 

Jeg skriver lige til dig igen ang. regionens spareplan. 
Jeg syntes at have en fornemmelse af, at mange regionsrådspolitikere slet ikke har set høringssvaret fra 

mikrobiologisk afd midt-vest, det er ligesom druknet i de mange høringssvar, der skulle læses igennem. 
Vores fagforening dbio og vores fællestidsmand har været med til et møde i regionen, hvor de ligesom 

fornemmede, at folk slet ikke havde set høringssvaret, fordi det ligesom havde puttet sig under HMU-
høringssvarene og ikke lå selvstændigt. 
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Hvad kan vi ligesom gøre for, at gøre opmærksom på vores eksistens? 
 

Hvordan kan vi overbevise dig/jer andre i regionsrådet om, at vi faktisk har en kæmpe betydning i 

dagligdagen på et akutsygehus? Folk udefra der ikke kender systemet, tror at alting kan samles og flyttes 
uden konsekvenser for patienterne. Vi er på en mikrobiologisk afd fx. ikke bare almindelige bioanalytikere, vi 

er højt kvalificerede fagligt dygtige personer med mange års erfaring bag os. I vores fag tager det mange år 
at blive oplært i specialet, få den nødvendige erfaring, det kan enhver nyuddannet bioanalytiker ikke bare 

sådan lave. Hvis alt flyttes til Skejby, vil der blive mangel på vores erfaring, for mange fra midt og vest, har 
ikke mulighed for at flytte med pga af familien, eller kører frem og tilbage. Så det højt faglige miljø vil slet 

IKKE kunne opretholdes ved at flytte os til Skejby. 

 
Bevar dog istedet laboratoriespecialerne på hvert akutsygehus/supersygehus og omdam os til laboratorie-

centre med fælles ledelser...dette fungerer mange andre steder i landet. 
I vil spare jeres penge på ledelse-fronten som i går efter, og kvaliteten vil forblive i top på alle sygehusene. 

Selvfølgelig skal der besparelser til, den er jeg helt med på, men da ikke på bekostning af patienterne. 

 
Vores fagforening dbio spiller nu ud med et alternativt forslag, der stadig sparer penge, men som 

understøtter de kommende akut og supersygehuse, ved at bibeholde laboratoriespecialerne, så 
patientprøver analyseres hurtigt, og patienter straks kan komme videre i systemet. Som regionens spareplan 

lægger op til skal patientprøverne nu ud at ligge på landevejen, og dette medfører forsinkede svartider. Det 
kan betyde at operationer må udsættes, fordi de mangler svar på prøver, eller at patienter ikke kan 

udskrives, fordi sundhedspersonalet venter på svar. Det er dyrt, hvis patienter skal indlægges længere tid 

pga af dette. 
 

Jeg beder dig virkelig om at se mulighederne igennem, så vi ikke udhuler vores sygehuse helt. 
 

mvh Britt Greve, bioanalytiker på mikrobiologisk afd midt-vest 
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5 - 402. Besparelser i SKIVE - Holstebro og vel også i



Fra: Henning hagelquist [henning.hagelquist@mail.tele.dk] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 01-06-2015 22:08 

Modtaget Dato: 01-06-2015 22:08 

Vedrørende: 
Re: VS: Besparelser i SKIVE - Holstebro og vel også i VIBORG - 
Kvittering for modtagelse af henvendelser i forbindelse med spareplan 
2015 - 2019 

Vedhæftninger: SKIVE SYGEHUS.jpg 

 
 

Region Midtjylland- SKIVE SYGEHUS  

 

 
 

 

 

 

 

 

 

TAK FORDI i LÆSTE MIT INDSLAG  

 

 

DERSOM MAN  lukker ####rentabiliteten#### i SKIVE - Ja så må man finde en løsning 

 sammen med Skive KOMMUNE straks - ja Straks om hvad der skal ske med bygningerne - så 

de ikke kommer til at stå tomme ligesom SKIVE Andelsslagteri danish crown Denne 

bygning har nu stået tom i ca 5 år  og jeg håber da ikke at  

Region Midtjylland vil være så "venlig "  

 

For at du og I skal kunne forstå min holdning til spørgsmålet sender jeg denne skrivelse som 

god socilademokrat og medlem af partiet til min formand Helle Thorning straks - Det kan 

ikke være rigtigt det man nu har i tanker at foretage sig -   

 

 

Med venlig hilsen  

 Henning Hagelquist // Tjm.// Stat // P.  

 

Medlem af socialdemokratiet i 50 år -  

 

 
 
 

 

 

----- Original meddelelse ----- 

Fra: Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 

<koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk> 

Til: henning.hagelquist@mail.tele.dk <henning.hagelquist@mail.tele.dk> 

Dato: Ons, 29. apr 2015 14:18 
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Emne: VS: Besparelser i SKIVE - Holstebro og vel også i VIBORG - Kvittering for modtagelse 

af henvendelser i forbindelse med spareplan 2015 - 2019 

Region Midtjylland vil hermed sige tak for dine bemærkninger i forbindelse 

med spareplan 1519 for Region Midtjylland. 

  

Det kan oplyses, at processen omkring spareplanen i Region Midtjylland er, at 
forslaget er i høring i perioden den 27. april 2015 – 8. maj 2015, kl. 12.00. Din 

henvendelse vil indgå i den endelige politiske behandling af spareplan 1519 i 

Regionsrådet den 20. maj 2015. 

  

Yderligere informationer om spareplan 1519 og høringsprocessen kan ses på 
hjemmesiden www.spar1519.rm.dk .  

  

Med venlig hilsen 

  

Koncernøkonomi 

Region Midtjylland 
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6 - 404  Besparelser på genoptræning til Hjerneskadet.



Fra: Jette Kristensen [Bent.Hansen@rr.rm.dk] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 08-06-2015 15:05 

Modtaget 
Dato: 

08-06-2015 15:05 

Vedrørende: VS: Besparelser på genoptræning til Hjerneskadet. 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette 
Kristensen snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar 
snarest muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og 
andre max 2 uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette 
Kristensen giver herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er 
forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til 
udsendelse og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af 
Regionssekretariatet. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 
Fra: lars nielsen [mailto:hjernesagenaarhus@gmail.com]  

Sendt: 4. juni 2015 17:29 
Til: Bent Hansen 

Emne: Besparelser på genoptræning til Hjerneskadet. 
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Hej Bent Hansen. 

Nu syntes jeg at der skal tænke anderledes på genoptræning af hjerneskadet. Hver dag er der syv 

personer der får en skade i hjernen. Alle kan få en hjerneskade. 

Nogle bliver ramt så hårdt at der skal en del genoptræning til får de får livskvalitet tilbage. Hvis der 

ikke er penge til genoptræning til disse mennesker, skal de bo et sted hvor de skal have hjælp 24 timer i 

døgnet. Deres familie kan blive splittet. Disse mennesker kommer aldrig i arbejde mere. 

Så er der de mennesker der ikke bliver ramt så hårdt. Dem der er ramt på det kognitive område. Der 

skal også være penge til genoptræning, så de har en mulighed for at komme tilbage til arbejdslivet. 

Mange familier kan fortsætte som en stærk og sund familie, som jo er til gavn for samfundet. 

De 9 millioner Region Midt skal spare på genoptræning vil blive meget dyr i den sidste ende. I vil også 

tage livskvaliteten væk fra 7 mennesker om dagen. 

Find det billigste medicin. 

 

Håber på et svar. 

 

Hilsen 

Formanden for Hjernesagen i Århus, Favrskov og Samsø 

Lars Spliid Nielsen 

Hasselhaven 2 

8520 Lystrup. 
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7 - 405. Ovartaci, Knud Kristensen, Landsformand, Land



Fra: Jette Kristensen [Bent.Hansen@rr.rm.dk] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 08-06-2015 13:33 

Modtaget 
Dato: 

08-06-2015 13:33 

Vedrørende: VS: Ovartaci 

 
 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Knud Kristensen [mailto:kk@sind.dk]  

Sendt: 7. juni 2015 13:26 

Til: Bent Hansen; Bente Margrethe Nielsen; Anne V. Kristensen; Anders Kühnau; Flemming Knudsen; Niels Erik 
Frisk Iversen; Morten Pedersen Flæng; Ole Jepsen; Carl Johan Rasmussen; Conny Jensen; Mette Valbjørn; Claus 

Kjeldsen; Henrik Fjeldgaard; John G. Christensen; Marianne Carøe; Birgitte Svenningsen; Hanne Roed; Poul Erik 
Christensen; Nicolaj Bang; Ove Nørholm; Susanne Helene Buch Nielsen; Keld Marstrand Mechlenborg C Wang; 

Lone Vase Langballe; Karina Friborg Due Pedersen; Ulla Diderichsen; Jørgen Winther; Ib Bjerregaard; Arne 
Lægaard; Torben Nørregaard; Jørgen Nørby; Olav Nørgaard; Steen Jakobsen; Aleksander Aagaard; Bent 

Meinhardt Dyrvig; Erik Vinther; Ole Davidsen; Henrik Qvist; Lene Fruelund 

Emne: Ovartaci 

 

Kære medlemmer af regionsrådet  

 

Som I sikkert allerede ved, så er lukning af Ovartaci Museet i Risskov en del af sparekataloget. 

 

Argumentet for at lukke museet er, at regionen ikke må drive museumsvirksomhed. 

 

Det er også rigtigt. Det følger af lov nr. 537 af 24/06/2005 om regioner og om nedlæggelse af 

amtskommunerne, Hovedstadens Udviklingsråd og Hovedstadens Sygehusfællesskab § 5, stk. 2, at 

regionsrådet ikke kan varetage andre opgaver end de i stk. 1 nævnte (og museumsdrift er ikke nævnt i § 

5, stk. 1). 
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MEN det fremgår af samme lovs § 5, stk. 1, nr. i, at regionsrådet skal varetager opgaver, der ligger i 

naturlig tilknytning til regionens opgaver på sundhedsområdet. 

 

Ovartaci Museet er meget mere en ‘bare’ et museum. Det er et led i oplysning om psykiatrien, et led i 

arbejdet med afstigmatisering og ikke mindst en indgang til psykiatrien for de, der har svært ved at 

søge hjælp for deres egne eller deres pårørendes psykiske lidelser. 

 

Hvis man har fokus på museumsdriften, er det korrekt, at regionen ikke må drive aktiviteten. Har man 

derimod fokus på de andre dele af aktiviteten, må regionen uden tvivl drive aktiviteten videre. 

 

Min påstand er derfor, at det ikke kan være argumentet for at lukke museet, at der ikke er lovhjemmel 

til at drive det. Man kan lukke det fordi man ikke VIL drive museet, men man er ikke TVUNGET til at 

lukke det. 

 

Jeg vil opfordre jer politikere til at udskyde lukningen. 

 

Hvis det kan lette beslutningen, kan Ovartaci Museet formentlig uden store problemer overtales til at 

slette ordet museum fra sit navn. 

 

Vi er mange, der pt. arbejder for at finde en løsning. Vi håber og tror, at det vil være muligt at etablere 

et patienternes hus/Ovartaci-huset i tilknytning til DNU i Skejby. 

 

Jeg håber derfor, at I vil sikre, at museet ikke lukkes 1. januar 2016, men at der gives tid til at 

undersøge alternativerne. 

 

For SIND betyder det også meget, at der i tilknytning til museet er en række aktiviteter og 

beskæftigelsesmuligheder for mennesker med en psykisk lidelse (fx skånejobs). Der er også en række 

aktivitetsmuligheder i form af krative værksteder og lignende. For de mennesker betyder det uendeligt 

meget, at deres tilknytning til arbejdsmarkedet (uanset at denne tilknytning ikke er på normale vilkår) 

ikke tages fra dem med et snuptag. 

Jeg har i dag fået oplyst, at en af de ansatte har fået et tilbagefald, og er blevet indlagt på grund af 

snakken om at lukke museet. 

 

Jeg vil appelere til jer om at vise hensyn til de mennesker, der har et indhold i tilværelsen ved at være 

ansat i skånejobs. 

 

Jeg håber, at I vil støtte, at Ovartaci Museet drives videre mens vi får tid til at undersøge alternativerne. 

I min optik i hvert tilfælde indtil udflytningen af psykiatrien til Skejby. 

 

Med venlig hilsen 

 

Knud Kristensen, Stenvadet 6, 8240 Risskov 
Tlf.: 86 17 63 98 | E-mail: kk@sind.dk 
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Landsformand, Landsforeningen SIND 
Blekinge Boulevard 2, 2630 Tåstrup | www.sind.dk 
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Nyt høringssvar med forslag til besparelser – Tema 6: Ikke klinisk område, forslag 6 

 

Øget genbrug ved omlægning af InterGen 

 

I Hospitalsenhed Midts svar af 5. maj 2015 til spareforslaget er anført nogle betragtninger omkring 

InterGen, men der er ikke medtaget forslag til alternative besparelser, samt vurdering af effekten af 

de foreslåede omlægninger. Derfor fremsendes dette nye høringssvar. 

  

I sparekataloget er anført et muligt sparebeløb på kr. 11,7 mio. hvilket for de 10 mio. er et beløb der 

relaterer sig til aktiviteter der ikke hører ind under InterGen, men under de medicotekniske puljer. 

Dertil kommer et beløb på 1 mio. der henfører til genanvendelse af brugt inventar som f.eks. 

møbler. Erfaringer fra amternes nedlæggelse viser, at der ikke er interesse for brugte møbler på 

institutionerne, tilbage i 2007 blev der brugt to-cifrede million beløb på flytning og efterfølgende 

skrotning af brugte møbler fordi de modtagne institutioner ikke var interesseret i brugt inventar. 

 

Tilbage står 0,7 mio. i besparelse som vi anbefaler, kan findes på følgende måde: 

 

En del af det brugte IT-udstyr bliver doneret gratis, men kunne udbydes til salg til relevante 

virksomheder. Forventet indtægt 0,2 mio. årligt, men det vil betyde en ændring i regionens politik 

vedrørende genbrug. 

 

InterGens nuværende lokaler på Erik Glippingsvej er midlertidige da området er udlagt til andet 

formål i en allerede vedtaget lokalplan. Dette får virkning fra ultimo 2016, dvs. InterGen skal flytte 

forinden. Det anbefales derfor at finde egnede lokaler mere centralt i regionen, men med en lavere 

omkostning end den nuværende husleje på kr. 350.000 årligt. Forventet besparelse på 0,1 mio. 

 

De sidste 0,4 mio. findes i de ”manglede” øgede udgifter på hospitalerne til håndtering af affald, 

idet det udstyr InterGen opfatter som genbrug vil blive håndteret som affald på de enkelte 

hospitaler. Dette vil foruden plads kræve mandskab til håndtering, samt en ikke ubetydelig 

økonomisk udgift til affaldsafgift. Vi ved allerede nu, at udgifterne til bortskaffelse af visse typer 

elektronik vil stige, og at sortering i fraktioner er afgørende for økonomien. Det må derfor antages, 

at de samlede udgifter for regionen samlet set vil overstige den forventede besparelse på 0,4 mio. 

 

InterGen er foruden en genbrugsinstitution også et beskæftigelsesprojekt hvor der foruden de 3 

fuldtids fastansatte (4 personer) er tilknyttet min. 5 frivillige som tester og reparerer udstyr inden 

det sendes til 3´verdens lande.  

Derudover kunne det være relevant at InterGen skulle indgå i regionens forpligtigelser med 

jobtræning/aktiveringspladser da stedet har mange funktioner der vil være egnet til personer med 

nedsat arbejdsevne. Ligeledes vil der også være mulighed for at oprette en ekstraordinær læreplads 

for en logistikelev. 

 

Venlig hilsen 

Graham Mitchell 

InterGen 

 

 

22

8 - 406. Nyt høringssvar med forslag til besparelser –



 

 

 

 

 

 

09-06 2014 Frederiksberg 

Resumé 

Nedenstående beskriver fordelene ved modellen, der er anvendt på renoveringsværkstedet 

InterGen i sammenligning med andre modeller. Notatet er udarbejdet på baggrund af, at 

InterGen er blevet optaget i sparekataloget for Region Midt, Viborg Sygehus. 

Baggrund 

InterGen har en samarbejdsaftale med udenrigsministeriets renoverings- og forsendelsespulje, 

”Genbrug til Syd”, der administreres af DMRU. Samarbejdstalen indebærer, at InterGen 

modtager støtte til indsamling, renovering og videresendelse af kasseret udstyr fra hospitaler i 

Region Midt. 

 

InterGen er organisatorisk tilknyttet sygehuset i Viborg men servicerer alle hospitaler i regionen 

med indsamling af kasseret udstyr og miljøbehandling af dette. Udstyr, der stadig er 

funktionsdygtigt eller kan renoveres, indgår i udviklingssamarbejde mellem danske foreninger 

og deres partnere til at bekæmpe fattigdom, styrke interesseorganisationer og deres dialog med 

myndighederne.  

Gennem InterGen sikres 

Indsamling og renovering af aflagt, kasseret eller i dansk sammenhæng forældet 

hospitalsudstyr. En stor del af arbejdet er Region Midt forpligtet på i forvejen; ved forsat at 

prioriterer InterGen som Region Midt’s enhed for genbrug og genanvendelse sikres kvaliteten og 

Til: Beslutningstagere 
Sags navn: Renoveringsværksteder og 
Genbrug til Syd 
Dokument nr.: 01 
Dokument type: Notat 
Af: Filip Buff Pedersen 
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ens behandling af organisationerne. InterGen sikre effektivt at en større andel bliver genanvendt 

som det er, eller med små reparationer, noget bliver brugt som reservedele mens det øvrige 

bliver skilt ad soteret og sendt til genanvendelse som metaller ol. Hertil kommer 

inspektionsrejser som finansieres af Genbrug til Syd. Disse sikre at det udsendte udstyr rent 

teknisk er tilpasset konteksten. 

Gennem Genbrug til Syd 

Kvalitetssikring af projekterne i modtagerlandet sikres af Genbrug til Syd gennem vurdering af 

projektansøgninger i forhold til kriterier godkendt af udenrigsministeriet, monitorering af 

forsendelser gennem tilsynsrejser samt styrkelse af partnerskabsorganisationernes egen 

monitorering og læring.  

Andre erfaringer 

Region Hovedstaden kontaktede i slutningen af 2014 Genbrug til Syd, da de havde oplevet 

udfordringer med håndteringen af kasseret udstyr. 

- Doneret udstyr der ikke virker til organisation med efterfølgende negativ omtale. 

- Organisation blev stillet i udsigt at modtage udstyr som ikke blev leveret, med 

efterfølgende sagsanlæg og indgåelse af forlig. 

- Mange organisationer kontakter hospitalerne for at få udstyr, hvilket er tidskrævende 

- Udfordringer ved kvalitetssikring af projekterne udstyret indgår i. 

Konklusion 

InterGen spiller en afgørende rolle i at kvalitetssikring at forsendelserne og udgør en central 

komponent i forbindelse med renoverings- og forsendelsespuljen. En lukning af InterGen vil 

formentlig betyde, at Regionens hospitaler selv skal bruge flere ressourcer på genanvendelse og 

miljøbehandling og håndterer henvendelser fra organisationer og kvalitetsvurdere disse.  
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Ydermere at kasseret dansk hospitalsudstyr ikke bidrager til at bekæmpe fattigdom, styrke 

interesseorganisationer og fremme disses dialog med myndighederne.  
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Fra: 

Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) [/O=REGION 
MIDTJYLLAND/OU=EXCHANGE ADMINISTRATIVE GROUP 
(FYDIBOHF23SPDLT)/CN=RECIPIENTS/CN=KONCERNOEKONOMI.HOERINGSSVAR.
SPAREPLAN.1519] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt 
dato: 

10-06-2015 10:35 

Modtaget 
Dato: 

10-06-2015 10:35 

Vedrøren
de: 

VS: Nyt høringssvar med forslag til besparelser – Tema 6: Ikke klinisk område, forslag 6 
InterGen 

 
  

Fra: Graham Mitchell  
Sendt: 9. juni 2015 13:27 

Til: Jette Kristensen 

Emne: Nyt høringssvar med forslag til besparelser – Tema 6: Ikke klinisk område, forslag 6 InterGen 

 
Til Jette Kristensen 
  
Vedrørende spareforslag: Øget genbrug ved omlægning af InterGen 
  
I Hospitalsenhed Midts svar af 5. maj 2015 til spareforslaget er anført nogle betragtninger omkring InterGen, 
men der er ikke medtaget forslag til alternative besparelser, samt vurdering af effekten af de foreslåede 
omlægninger. Derfor fremsendes dette nye høringssvar. 
  
Desuden vedlagt notat fra Dansk Missionsråds Udviklingsafdeling der administrerer InterGens samarbejdsaftale 
med Udenrigsministeriets renoverings- og forsendelsespulje, ”Genbrug til Syd” 
  
  
Med venlig hilsen 
  
"Gokke" Graham Mitchell 
Projektleder   
  
InterGen - Regionshospitalet Viborg 
Servicecentret - Hospitalsenhed Midt 
Erik Glippingsvej 5-9, postbox 130 
8800 Viborg 
  
Tlf. +45 20 85 32 57 
E-post: gokke.intergen@viborg.rm.dk 
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Midtjyske supersygehuse sikres i 
alternativ spareplan fra bioanalytikere 
Politikerne freder akutberedskabet, og nu får de med 
nyt udspil chancen for at sikre, at de store hospitaler 

beholder alle laboratorier til at undersøge patienter 

 
Politikerne i Region Midtjylland vil ikke fjerne lægebiler og andre 
dele af akutberedskabet, sådan som en spareplan foreslår, men 
hvem skal undersøge patienterne, når de ankommer til de 
hospitaler, som der stadig er lagt op til at beskære hårdt? Det 
spørger landsdelens bioanalytikere om. Laboratorierne hører til de 
dele af sygehusene, som spareplanen rammer allerhårdest. 

 Men nu spiller Danske Bioanalytikere Midtjylland ud med en 
alternativ spareplan. De giver politikerne et forslag, der stadig 
sparer penge, men som samtidig understøtter de kommende 
supersygehuse. Planen sikrer blandt andet, at de store hospitaler 
beholder deres laboratoriespecialer, så patientprøver analyseres 
hurtigt, og patienter straks kan komme videre. 
 I spareplanen lægger Region Midtjylland blandt andet op til helt 
at fjerne to laboratoriespecialer fra Vestdanmark i Herning, 
Holstebro og Viborg. Mikrobiologiske prøver af for eksempel 
bakterier skal køres til Skejby, mens patologiske prøver i 

forbindelse med blandt andet kræft sendes til Randers. Derudover 
skal en række opgaver i blodbankerne centraliseres i Aarhus. 
 Danske Bioanalytikere Midtjylland foreslår nu i stedet, at Det Nye 
Hospital i Vest (Gødstrup), Hospitalsenheden Midt (Viborg-
Silkeborg) og Det Nye Universitetshospital (Skejby) skal beholde 
alle deres nuværende laboratoriespecialer. Bioanalytikerne peger 
på, at regionen derved kan sikre rigtige supersygehuse. 
Besparelserne kan for eksempel opnås ved at samle arbejdssteder, 
eller danne laboratoriecentre på de enkelte hospitaler med fælles 
ledelse. 
 I sit sparekatalog skriver Region Midtjyllands embedsmænd, at 
stort set ingen af de foreslåede ændringer på laboratorierne får 
betydning for patienterne. Det er politisk spin, mener 
bioanalytikerne. 
 - Når prøverne skal køres langt på landevejene, så betyder det, 
at der går meget længere tid, inden der kommer svar, siger 
regionsformand Mette Thomsen fra Danske Bioanalytikere 
Midtjylland. Spareplanen risikerer også at give længere svartider på 
blodprøver, fordi de klinisk-biokemiske laboratorier skal skære ned. 
Det kan betyde, at operationer må udsættes, eller at patienter ikke 
kan udskrives, fordi sundhedspersonalet venter på svar fra 

laboratoriet. Det er dyrt, hvis patienter skal indlægges længere tid. 27
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  Bevar 

Det mister man ved at spare 

7 millioner kroner på klinisk mikrobiologi 

Den faglige kvalitet vil blive reduceret, fordi nedenstående funktioner ikke fuldt ud kan 

vedligeholdes med de nuværende sparekrav og den afstand, der er til Aarhus. 

 

Mikrobiologiske konferencer 

 Mikrobiologer med lokalt kendskab fra Midt-Vest kommer til kliniske konferencer på 

intensive afdelinger 2-3 gange ugentlig samt visse andre afdelinger 1 gang om ugen. 

 De lokale mikrobiologer har nærmest daglig kontakt til de lokale infektionsmedicinere 

på Regionshospitalet Viborg og Herning. Det vil fremover typisk være mikrobiologer 

uden lokalt kendskab, som varetager rådgivningsfunktionen. 

 Mikrobiologer deltager i ugentlige møder med hygiejnesygeplejersker, hvor lokale 

infektionshygiejniske forhold diskuteres. Dette vil fremover ikke kunne varetages af 

mikrobiologer med lokalt kendskab. 

Infektionsforebyggelse og antibiotikapolitik 

I tæt samarbejde mellem klinikerne og Mikrobiologisk Afdeling foretages forebyggelse af 

infektioner og overvågning af antibiotikaforbruget på de enkelte afdelinger. I Midt og Vest 

gøres særlige (men lidt forskellige) undervisningstiltag, som aktuelt ikke eksisterer i den 

østlige del af regionen, og som risikerer at blive sparet væk. 

 VEST: Mikrobiologer fra Midt-Vest deltager årligt i infektionsregistrering og gennemgår 

afdelingers antibiotikaforbrug med henblik på at sikre en rationel antibiotikapolitik. 

 MIDT: Mikrobiologer afholder en 1 dags undervisning hvert kvartal om klinisk 

anvendelse af antibiotika. Alle akutafdelingens KBU læger får denne undervisning, men 

andet personale kan også deltage. 

MRSA – resistente stafylokker 

Den vestlige del af Region Midtjylland har stor svineproduktion og dermed hyppigere 

forekomst af MRSA af svinetypen. Alligevel er det indtil nu lykkedes at undgå sygehus-

infektioner. Der foregår hyppig rådgivning fra Mikrobiologisk Afdeling om dette. 

Infektioner ved og under indlæggelse 

Op mod 25 % af alle akutte indlæggelser er patienter med infektioner. Desuden vil en stor del 

af de øvrige patienter udvikle en infektion under indlæggelsesforløbet (op mod 10 %). En 

hurtig diagnostik og lokal rådgivning er derfor vigtig. Mikrobiologisk Afdeling kommer flere 

gange ugentlig til kliniske konferencer på blandt andet intensive afdelinger i Midt-Vest. Dette 

vil blive reduceret væsentligt ved besparelsen. En personlig kontakt og rådgivning er imidlertid 

vigtig og bør ikke spares væk – det betyder på længere sigt mere komplicerede og længere 

indlæggelsesforløb, der dermed også bliver dyrere.  

Tab af medicinsk specialviden 

Regionshospitalet Viborg og supersygehuset i Gødstrup bliver amputeret efter besparelsen 

pga. besparelsernes skæve fordeling. Den midt-vestlige del af regionen mister arbejdspladser, 

medicinsk specialviden og tværfagligt undervisningspotentiale. Jo færre specialer, der findes i 

den midt-vestlige del af regionen, des mindre attraktiv bliver det at arbejde der. 

 

Med venlig hilsen 

 

Lena H. Kristensen, overlæge 
Infektionsmedicin 

Hospitalsenhed Midt 

Jens Lindberg, overlæge 

Rajesh Mohey, overlæge 

Matthias Zaccarin, speciallæge 

Infektionsmedicin 
Hospitalsenhed Vest 

Helga Schumacher, overlæge 
Mikrobiologi 

Hospitalsenhed Midt 
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Fra: Jette Kristensen [Bent.Hansen@rr.rm.dk] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 09-06-2015 12:39 

Modtaget Dato: 09-06-2015 12:39 

Vedrørende: VS: Ang. Mikrobiologien 

Vedhæftninger: Det mister man ved at spare på mikrobiologi.docx 

 
Midtjyske supersygehuse sikres i alternativ spareplan fra bioanalytikere.docx 

 
 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Britt Dinesen Greve  

Sendt: 9. juni 2015 11:25 

Til: Bent Hansen 
Emne: Ang. Mikrobiologien 

 
Hej Bent Hansen 
Jeg har vedhæftet nogle interessante dokumenter, håber du får tid til at læse dem 

mvh Britt Greve, bioanalytiker mikrobiologisk afd midt-vest, Viborg sygehus 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 10-06-2015 11:43 

Modtaget 
Dato: 

10-06-2015 11:43 

Vedrørende: VS: Region Vestjylland 

 

Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  

 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette Kristensen 
snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar snarest muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og andre max 2 uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette Kristensen giver 
herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til udsendelse og 
journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af Regionssekretariatet. 

 
 
Med venlig hilsen 
Jette Kristensen 
Sekretær 
Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 
Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 
 
www.rm.dk 
 
-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: Grethe Zuccarello [mailto:zgrethe@gmail.com]  
Sendt: 10. juni 2015 11:41 
Til: Bent Hansen 
Emne: Region Vestjylland 
 
 
Kære Bent Hansen. 
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Som medlem af socialdemokratiet i 30 år, tillader jeg mig herved at henvende mig til dig. 
I de 30 år, som medlem, har jeg ikke tidligere forstyrret en politikere. Det gør jeg nu.  
Ligeledes har jeg været tillidsrepræsentant, kun afbrudt af uddannelse, i 30 år. 
 
Min bopæl er i Lemvig og jeg arbejder på Regions Hospitalet Lemvig, Rehabiliteringen N 3.  
Vi har, selvfølgelig, skrevet et høringsbrev, i forbindelse med Region Midt Jyllands spareplaner, som er 
sammenkoblet med høringsbrevet fra vores stamafdeling N 1, Neurologisk afdeling Holstebro. Spare kataloget 
anbefaler , at man vil lukke 10 senge i Lemvig og flytte dem til Hammel Neurocenter og de resterende 6 senge 
lukket ned og derved lukker Lemvig. 70 arbejdspladser nedlægges og 20 uddannelspladser for 
sygeplejestuderende, social-& Sundhedsassistenter, fysioterapeutstuderene og ergoterapeutstuderene gå tabt.  
 
Det er alt for omfattende for mig her, at skrive om alle konsekvenserne, især for borgerne. Derfor, selv om du 
er en travl mand, håber jeg du vil læse vores høringssvar. 
 
Siden har der været afholdt et borgermøde i Thyborøn, (i dag en uge siden) hvor politikere fra kommunen og 
regionen var tilstede for at besvare spørgsmål og erhvervsledere fra mange organisationer var indbudt til en 
talerække, hvor de kunne komme med deres tanker og bekymring om spareplanens konsekvenser for 
Vestjylland.  
 
Bent Hansen, det var lidt af en øjenåbner. Vores bekymring gik, som skrevet, på borgernes ve og vel hvis 
Lemvig Rehabilitering lukkede.  
Nedlægges 70 arbejdspladser, viser det sig, har det konsekvenser for alle erhverv, store konsekvenser og en 
skævvridning i regionen. 
Du er en vis mand og jeg håber, at du nøje vil overveje konsekvenserne ved at lukke N 3. Du har magt, på den 
måde at der er stor respekt for dine tanker og gøren i østområdet, vi har jo ikke stemmer nok her i vest. Her 
tror man at du sidder alene og bestemmer alt og er skyld i alle ulykker i vest. Jeg påpeger, at du kun har en 
stemme i regionsrådet. Alligevel tror jeg, at du har indflydelse. 
 
Slutteligt, Hammel kan vi ikke undvære. De har deres special afdeling, hvor der også forskes. Det er bare 
urimeligt, at de skal udvide for 5 mill. Kr. når vi har kapaciteten og den viden der skal til for en vellykket 
rehabilitering. Og i forvejen har mangel på arbejdspladser i området.  
 
Håber, at høre fra dig.  
 
Med venlig hilsen 
Grethe Zuccarello 
Telefon: 40466369 
 
 
 
 
Sendt fra min iPad 
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  Dato 10.06.15 

 

 

Notat vedrørende Økoløft i Region Midtjylland, Arbejdspakke 3 i projektet ”Økoløft 

Aarhus – en økologisk fødevareomlægning i Midtjylland”. 

Københavns Madhus er nu godt i gang med projektets mange aktiviteter: Vi har haft 

møder med mentorkøkkenerne og lavet en forventningsafstemning med dem om deres rolle i 
projektet. Vi har været på besøg i alle de øvrige involverede hospitalskøkkener. I samarbejde 

med køkkenlederne har vi gennemført det første kvartalsseminar og lagt en samlet plan for 

projektets aktiviteter.  

I sidste halvdel af maj har vi gennemført opstartsarrangementer i Regionens 

hospitalskøkkener i Horsens, Herning, Holstebro, Silkeborg og Viborg. 
Opstartsarrangementerne henvendte sig til det samlede personale i de fem 

hospitalskøkkener. Det var nogle meget fine og velbesøgte arrangementer, der var stor og 

positiv interesse for projektet blandt medarbejderne, og de glæder sig til at komme i gang 

med de økologiske omlægningsaktiviteter.  

Den første store omlægningsaktivitet bliver en kortlægning og analyse af madspildet. 
Kortlægningen og analysen vil give et grundlæggende billede af omlægningspotentialet, 

danne udgangspunkt for køkkenernes omlægningsstrategi og dermed bidrage til 

forberedelsen af de første intensive kursusforløb. Kortlægningen vil omfatte madspildet i 
køkkenerne, i kantinerne og tallerkenspildet på to repræsentative afdelinger, en kirurgisk og 

en medicinsk, på hver af de fem Regionshospitaler. I projektet er der afsat mange ressourcer 

til denne aktivitet, fordi vi ved, at det er gennem en reduktion af madspildet, vi kan finde 
hovedparten af det økologiske omlægningspotentiale, og det vil være den vigtigste og mest 

involverende undervisningsforberedelse.  

Køkkenerne glæder sig til at få styr på madspildet og anvende de redskaber, som projektet 

stiller til rådighed, så de kan få mere økologi, bedre ressourceudnyttelse og større 

effektivitet. Men vi møder også bekymringer for, hvordan dette arbejde vil blive ”brugt”. Der 
er åbenbart en række andre initiativer i gang om reduktion af madspild og effektivisering i 

køkkenerne. Spørgsmål der rejses både i køkkenerne og hos os i Københavns Madhus er:  

Hvordan skal disse andre regionsinitiativer ses, og hvorfor er de ikke en del af en samlet 
indsats? Er de sat i værk for at finde grundlag for besparelser? I hvilket omfang vil de 

nedskæringer, der er varslet på Regionshospitalerne ramme køkkenerne? Forestiller 

hospitalsledelserne fx, at en reduktion af madspildet vil indgå som en budgetbesparelse? 
Hvis det er tilfældet, er der grund til bekymringen, fordi det vil fjerne en stor del af 

omlægningspotentialet. Det vil også undergrave den samarbejdsaftale, som Region 

Midtjylland har indgået i forbindelse med projektrealiseringen. I projektbeskrivelsen hedder 
det bl.a.: 

33

11 - 409  Notat vedrørende Økoløft i Region Midtjylland



 

 Side 2 

 

”Ved en omlægning skal der gennemføres en gennemgribende forandringsproces - og 

investeres i selve omlægningen - mens den efterfølgende driftsøkonomi kan holdes neutral. 
Størrelsen på denne investering svarer i gennemsnit til et års merpris på mellem 15 – 25% 

af driftsbudgettet, hvis man konverterede de konventionelle varer til økologiske.” Det er 

også tilfældet i dette projekt.  

Man kan ikke bruge pengene to gange. Derfor er der grund til at minde om, at dette projekt 

har taget sit realistiske udgangspunkt i de driftsbudgetter, der var på ansøgningstidspunktet. 
Nedskæringer i disse budgetter efter ansøgningstidspunktet betyder, at projektets 

målopfyldelse forringes eller umuliggøres. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Anne-Birgitte Agger 
Direktør i Københavns Madhus 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk];Sundhedsplanlægning 
(Afdelingspostkasse) [SUNSPL@regionmidtjylland.dk] 

Sendt dato: 11-06-2015 10:34 

Modtaget Dato: 11-06-2015 10:34 

Vedrørende: VS: Notat vedrørende Økoløft i Region Midtjylland 

Vedhæftninger: image001.png 

 
image002.png 

 
Notat vedrørende Økoløft i Region Midtjylland.docx 

 
image003.gif 

 
Til Koncernøkonomi og Sundhedsplanlægning 

 

Vil I afklare, hvem der skal tage sig af og besvare denne. Skal den betragtes som et høringssvar? 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Anne-Birgitte Agger [mailto:gigger@kbhmadhus.dk]  
Sendt: 10. juni 2015 19:04 

Til: Bent Hansen 

Cc: Anders Koudal Cinicola; Jacob Appel; Paul Holmbeck 
Emne: Notat vedrørende Økoløft i Region Midtjylland 

 
Kære Bent Hansen 
 
Som du sikkert ved er vi i Københavns Madhus rigtig godt i gang med vores fælles ØKOLØFT på jeres sygehuse. 
Økoløft bliver modtaget fantastisk af personalet, og vi er imponerede både over deres engagement og den 
måde de går til arbejdet på. 
 
Vi er dog af køkkenernes chefer blevet gjort opmærksomme på en sideløbende proces i regionen vedr. 
rationalisering. Og de er faktisk meget bekymrede over om f.eks. det madspild vi finder eller det 
kostomlægningspotentiale vi ser vil komme økologien til gode. Vi har forsøgt at berolige og sige at det jo netop 
er en forudsætning for økologiomlægningen, at vi finder potentialet og anvender det på økologien. Men det 
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forstyrrer og jeg har behov for at få dine ord på at projektet fortsætter som aftalt og at omlægningens mange 
resultater går til at sikre de 60%økologi, som vi er overbeviste om at vi godt kan finde plads til. 
(har vedhæftede et lille notat herom) 
 
Jeg er løbende i Aarhus, og tænker vi måske kunne finde tid til at mødes. 
 
De bedste hilsner 
 
 

 

Anne-Birgitte Agger 
Direktør 
 

Københavns Madhus 
Bastbygningen | Ingerslevsgade 44 | 1705 København V 
www.kbhmadhus.dk |  
t: +45 40 90 91 09 | d: +45 22 14 72 84 | e: gigger@kbhmadhus.dk 
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Danske Bioanalytikere, Region Midtjylland 
dbio-midtjylland@dbio.dk  tlf. : 2785 8697 

	  
	  
	  

	  
	  
	  

dbio-midtjylland 15. Juni 2015 
 
Bent Hansen, regionsrådsformand 
Region Midtjylland 
 
Vedr. spareplanen og laboratorierne : 
Danske Bioanalytikere, dbio vil gerne appellere til, at du og regionrådet forholder Jer aktivt til nye tanker om 
organiseringen af laboratorierne i Midtjylland i den fase forhandlingerne om spareplanen er på vej ind i. 
 
Det ville være ønskeligt, at fremlægge konkrete tal på vore tanker, men disse tal har den faglige organisation 
ikke adgang til at fremskaffe, de skal udarbejdes i et samarbejde mellem administrationen og laboratorierne. 
 
I sundhedsplan og sundhedsaftale er der stort fokus på tværfaglige og tværsektorielle tiltag under 
overskriften ”patientens præmisser”. Det bliver helt tabt i den søjleopdelte spareplan, hvor patientforløb, 
praksis området og klinisk service ikke er set i sammenhæng. 

• Vil det ikke være muligt også på dette sene tidspunkt i processen, at arbejde konstruktivt med 
spareplanen på tværs af spare grupperne? 

• Vil det ikke være muligt, at få evalueringen af mobilordningen færdig? Før det besluttes, at Klinisk 
Biokemisk afd., der skal ”drive” og udvikle ordningen sparer store beløb og dermed mange stillinger. 

• Vil det ikke være muligt, at inddrage og beregne på dbio`s visioner for organisering og konstruktive 
løsningsforslag fra laboratorierne1?  

 
Visioner for laboratorierne: 
Etablering af Diagnostiske Laboratoriecentre med fælles ledelse på tværs af de laboratoriemedicinske 
specialer.  
Diagnostiske centre vil kunne bidrage med synergi indenfor bl.a.:  

• Brug af analyse udstyr – alle specialer anvender molekylærmedicinske teknikker 
• Udvikling / forbedring af IT platforme til rekvirering og svarafgivelse 
• Ingen unødvendige prøver/ dobbeltprøver 
• Vagtsamarbejde 
• Diagnostisk rådgivning omkring laboratorieanalyser på tværs af sektorer 

Diagnostiske centre vil være visionære i forhold til: 
• Uddannelse af bioanalytikere, speciallæger 
• Ny teknologi og nye analyser  

 
Anbefaling fra Danske Bioanalytikere: Etabler Diagnostiske Laboratoriecentre i Hospitalsenheden Vest og 
Hospitalsenhed Midt  med specialerne: klinisk biokemi, klinisk immunologi, klinisk mikrobiologi og patologi på 
begge matrikler og lad det være starten på videreudvikling af Diagnostisk Centre, hvor på sigt 
”silkeborgmodellen” med Diagnostisk Center bør samordnes med Diagnostiske laboratoriecentre i hele 
region Midtjylland. 
 
Danske Bioanalytikere ønsker, at bidrage konstruktivt i processen frem mod beslutningen, hvilket også 
fremgår af vores høringssvar. Jeg er naturligvis til rådighed for at uddybe og ser frem til muligheden for at 
bidrage med faggruppens ideer til Diagnostiske Laboratoriecentre. 
 
Med venlig hilsen 

 
Mette Thomsen, regionsformand 
Danske Bioanalytikere 

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
1 Flere laboratorier angiver i deres høringssvar nye løsningsmuligheder, bl.a med længere åbningstider og 
hurtigere svar.  
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Danske Bioanalytikere, Region Midtjylland 
dbio-midtjylland@dbio.dk  tlf. : 2785 8697 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 15-06-2015 10:13 

Modtaget Dato: 15-06-2015 10:13 

Vedrørende: VS: Nytænk laboratorie organiseringen 

Vedhæftninger: dbio-spareplan nytænkning.pdf 

 
image001.gif 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette 
Kristensen snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar 
snarest muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og 
andre max 2 uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette 
Kristensen giver herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er 
forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til 
udsendelse og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af 
Regionssekretariatet. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Mette Thomsen [mailto:dbio-midtjylland@dbio.dk]  

Sendt: 15. juni 2015 01:21 

Til: Bent Hansen 
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Cc: Jette Kristensen 
Emne: Nytænk laboratorie organiseringen 

 
Kære Bent 
Håber du er vel hjemme i Midtjylland efter nogle travle dage på Bornholm. 
 
Som aftalt på Bornholm, får du her yderligere input til arbejdet med spareplanen – jeg ville ønske, at der var tal på, 
men den faglige organisation har ikke adgang til de tal, satser på, at de kan fremskaffes og blive en del af 
beslutningsprocessen. 
 
Mvh Mette 
 
Mette Thomsen, regionsformand 
Danske Bioanalytikere 
dbio-midtjylland@dbi.dk 
Tlf. : 2785 8697 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 15-06-2015 10:49 

Modtaget Dato: 15-06-2015 10:49 

Vedrørende: VS: Brev fra Foreningen af Kliniske Diætister  

Vedhæftninger: image001.jpg 

 
FaKD brev regionsra°dsmedlemmer 14-06-2015.pdf 

 
image002.gif 

 
 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Matilde Weymann Harder [mailto:post@diaetist.dk]  

Sendt: 15. juni 2015 10:44 

Til: Bent Hansen; Anders Kühnau; Flemming Knudsen; Niels Erik Frisk Iversen; Morten Pedersen Flæng; Ole 
Jepsen; Susanne Benedikte Gaarde; Carl Johan Rasmussen; Henrik Gottlieb Hansen; Conny Jensen; Mette 

Valbjørn; Claus Kjeldsen; Henrik Fjeldgaard; John G. Christensen; Marianne Carøe; Birgitte Svenningsen; Hanne 
Roed; Poul Erik Christensen; Nicolaj Bang; Ove Nørholm; Bente Margrethe Nielsen; Susanne Helene Buch 

Nielsen; Keld Marstrand Mechlenborg C Wang; Tilde Bork Pedersen; Lone Vase Langballe; Karina Friborg Due 

Pedersen; Anne V. Kristensen; Ulla Diderichsen; Jørgen Winther; Ib Bjerregaard; Arne Lægaard; Torben 
Nørregaard; Jørgen Nørby; Olav Nørgaard; Steen Jakobsen; Aleksander Aagaard; Bent Meinhardt Dyrvig; Erik 

Vinther; Ole Davidsen; Henrik Qvist; Lene Fruelund 
Cc: Hovedpostkasse Region Midtjylland 

Emne: Brev fra Foreningen af Kliniske Diætister  

 
Kære regionsrådsmedlemmer,  
 
Se venligst vedhæftede fil.  
 
Med ønsket om en god dag,  
 
  
Med venlig hilsen 
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Foreningen af Kliniske Diætister(FaKD) 
Skt. Annæ Plads 6 
1250 København K 
 
Phone:+ 0045 33 32 00 39 
www.fakd.dk 
www.diaetist.dk 
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Kære Regionrådsmedlem, 

 

Vi fremsendte den 4. maj 2015 et høringssvar i anledning af de besparelser, der er bebudet for 

Region Midtjyllands kliniske diætister. Der er i alt fremkommet omkring 400 høringssvar herunder 

reaktioner fra kommunerne i Regionen. 

Vi kan fra kommunernes reaktioner se, 

At kommunerne ikke er enige i, at de opgaver, der påtænkes fjernet ved nedlæggelse af 

17 stillinger for kliniske diætister, er kommunernes ansvar, 

At kommunerne derfor ikke er indstillet på at etablere tilbud svarende til 17 stillinger for 

kliniske diætister, og 

At patienterne derfor efterlades uden tilbud, når de foreslåede 17 stillinger er nedlagt i 

Region Midtjylland. 

Vi ser meget uheldige konsekvenser for patienter, der er komplekse, underernærede, der får 

sondeernæring, der er tunge eller svage eller ikke har pårørende, og som fortsat har et behov for 

ernæringsterapi. En økonomisk mærkbar konsekvens er forhøjet genindlæggelsesfrekvens. 

Kliniske diætister varetager efter lovgivningen diætbehandling af ernæringsrelaterede sygdomme. 

Det har vi udførligt redegjort for i høringssvaret af 4. maj 2015. Under sundhedsloven, som den er 

nu, kan den praktiserende læge ikke henvise patienten til klinisk diætist, idet de kliniske diætister 

endnu ikke er omfattet af tilskudsregler. 

En vedtagelse af de foreslåede besparelser vil efterlade en række patienter i et helt uantageligt ”sort 

hul” mellem region og kommune. Det vil også medføre en ulighed, da situationen ikke ses 

landsækkende, men kun er dikteret af budgetovervejelser i Region Midtjylland. 

Vi forventer, at Regionsrådet ikke tager en beslutning med denne konsekvens. 

 

Med venlig hilsen 

 

Mette Pedersen, Formand, mp@diaetist.dk 

Helle Christensen, næstformand, hc@diaetist.dk 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 15-06-2015 11:06 

Modtaget Dato: 15-06-2015 11:06 

Vedrørende: VS: Alternativt spareforslag for Børne- og Ungdomspsykiatrisk Friklinik 

Vedhæftninger: image001.png 

 
image002.gif 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette 
Kristensen snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar snarest 
muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og andre max 2 
uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette Kristensen 
giver herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til 
udsendelse og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af 
Regionssekretariatet. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Lone Nielsen  

Sendt: 14. juni 2015 21:55 

Til: Aleksander Aagaard; Anders Kühnau; Anne V. Kristensen; Arne Lægaard; Bent Meinhardt Dyrvig; Bent 
Hansen; Bente Margrethe Nielsen; Birgitte Svenningsen; Carl Johan Rasmussen; Claus Kjeldsen; Conny Jensen; 

Erik Vinther; Flemming Knudsen; Hanne Roed; Henrik Fjeldgaard; Henrik Gottlieb Hansen; Henrik Qvist; Ib 
Bjerregaard; Karina Friborg Due Pedersen; Keld Marstrand Mechlenborg C Wang; John G. Christensen; Jørgen 

Nørby; Jørgen Winther; Lene Fruelund; Lone Vase Langballe; Morten Pedersen Flæng; Nicolaj Bang; Niels Erik 
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Frisk Iversen; Marianne Carøe; Mette Valbjørn; Ole Davidsen; Ole Jepsen; Olav Nørgaard; Ove Nørholm; Poul 
Erik Christensen; Steen Jakobsen; Susanne Helene Buch Nielsen; Susanne Benedikte Gaarde; Tilde Bork 

Pedersen; Torben Nørregaard; Ulla Diderichsen 

Emne: Alternativt spareforslag for Børne- og Ungdomspsykiatrisk Friklinik 

 

Kære regionsrådsformand, næstformænd og medlemmer: 
 

Børne- og Ungdomspsykiatrisk Friklinik i Risskov er flyttet i nye lokaler for tre måneder 
siden. Flytningen kostede ca. 500.000 kr. 

I 2019 skal den samlede psykiatri som bekendt flyttes til Skejby. Under hver flytning er 
der udgifter og nedsat drift.  
 

- Er det rationelt, at vi i løbet af det kommende år skal flyttes endnu engang ved 
sammenlægningen med Børne- og Ungdomspsykiatrisk Center (BUC) som 

foreslået i sparekataloget? 
 
Vi foreslår en alternativ spareplan, hvor de 0,9 millioners besparelse findes ved 

omlægning af budgettet uden at ændre på aktiviteten. 
 

Vi vil:  
 

- Mindske sekretariat og administration 

- Undlade at ansætte nyt personale i vakant stilling 
- Reducere i psykologiske test 

- Færre kurser til medarbejdere 
- Reducere supervision 

 
Besparelserne vil være betydelige, men vi er enige om, at konsekvenserne vil være 
acceptable. 

 
Ønskes nærmere redegørelse for hvordan besparelsen tænkes udført, vil vi meget gerne 

fremlægge et detaljeret budget. 
Vi står gerne til rådighed med yderligere information. 
 

 
 

Med venlig hilsen 
 
Anne Grønfeldt                                                       Michala Høgsgaard 

Overlæge                                                                Ledende overlæge 
 

 
Børne- og Ungdomspsykiatrisk Friklinik ▪ Region Midtjylland 
Børglumvej 5, 1. sal  ▪  DK - 8240 Risskov 

www.friklinik.rm.dk   
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15 - 413. Spørgsmål til Regionsrådsmødet den 24. juni.L



Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 15-06-2015 11:40 

Modtaget Dato: 15-06-2015 11:40 

Vedrørende: Spørgsmål til Regionsrådsmødet den 24. juni.  

Vedhæftninger: image001.gif 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette 
Kristensen snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar snarest 
muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og andre max 2 
uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette Kristensen 
giver herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til 
udsendelse og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af 
Regionssekretariatet. 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Jette Kristensen  

Sendt: 15. juni 2015 11:40 

Til: 'lido@viborg.dk' 

Cc: Marianne Bengtson; Carsten Lind 
Emne: Spørgsmål til Regionsrådsmødet den 24. juni.  

 
Kære Line Dongsgaard 

 

Tak for din mail med spørgsmål til regionsrådet. 
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Du skriver i overskriften, at det er spørgsmål til regionsrådsmødet den 24. juni. 

 

Regionsrådsmøderne er åbne møder, hvor hvert møde indledes med muligheden for borgere for at 

stille korte, konkrete spørgsmål. Jf. reglerne for spørgetid (se nedenfor), kan man ikke stille 

spørgsmål til punkter på dagsordenen. Da sparekataloget drøftes på mødet den 24.6, kan dine 

spørgsmål ikke besvares i spørgetiden. 

 

Vi vil imidlertid gerne svare skriftligt på dine spørgsmål. Du kan imødese et svar snarest muligt. 

 

Du er velkommen til at vende tilbage, hvis du har spørgsmål. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 
Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 
Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 
 
www.rm.dk 

 

 

Formelle regler for spørgetid 
Regionsrådet har vedtaget følgende gældende regler for spørgetid. 

Forud for regionsrådets ordinære, offentlige møde afholdes offentlig spørgetid af ½ times varighed. 

Bliver der ikke ved det åbne mødes begyndelse tilkendegivet, at der er spørgsmål, eller udnyttes 

spørgetiden ikke fuldt ud, bortfalder spørgetiden eller den resterende del af denne. 

Hvem kan spørge? 

Spørgsmål kan stilles af enhver borger over 18 år med bopæl i Region Midtjylland. 

Hvad kan du spørge om? 

Spørgsmål skal vedrøre regionens forhold og være af almen interesse for regionens borgere. 

 

Der kan ikke stilles spørgsmål vedrørende sager, der er optaget på dagsordenen til det pågældende 

møde. Spørgsmål, der én gang er besvaret, kan ikke senere stilles i samme eller lignende form. 
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Hvem svarer? 

Spørgsmål besvares af formanden eller af det medlem af regionsrådet, Formanden udpeger til at 

besvare spørgsmålet på regionsrådets vegne. Formanden afgør, om skriftlige spørgsmål, der er stilet til 

regionsrådet, efter deres karakter bør besvares administrativt. I så tilfælde udsendes kopi af både 

spørgsmål og svar til regionsrådets medlemmer og pressen til orientering. 

Formanden er ordstyrer under spørgetiden, og opstår der tvivl om forståelsen af reglerne om spørgetid, 

tilkommer det formanden at fortolke disse. 

Hvordan gør du? 

Du kan stille mundtligt eller skriftlige spørgsmål.  

Mundtlige spørgsmål 

Ved mundtlige spørgsmål tages der forbehold for, om spørgsmålet kan besvares på det pågældende 

møde i regionsrådet. Mundtlige spørgsmål anmeldes til formanden inden mødets start. 

 

Mundtlige spørgsmål skal være korte og skal kunne fremsættes på 2 minutter. Efter besvarelsen af 

spørgsmålet gives mulighed for kort replik og duplik samt korte udtalelser fra de øvrige medlemmer af 

regionsrådet. 

Skriftlige spørgsmål 

Skriftlige spørgsmål indsendes til regionsrådet for Region Midtjylland, Skottenborg 26, 8800 Viborg 

eller på mail. 

Skriftlige spørgsmål kan normalt forventes besvaret i det førstkommende møde i regionsrådet, såfremt 

de er regionsrådet i hænde senest 8 dage før mødet i regionsrådet. Efter besvarelsen af spørgsmålet 

gives mulighed for replik og duplik samt korte udtalelser fra de øvrige medlemmer af regionsrådet. 

Formandens besvarelse af det skriftlige spørgsmål vil blive fremsendt til spørgeren efter mødet i 

regionsrådet. 

 
http://www.rm.dk/politik/regionsr%c3%a5dets+m%c3%b8der/regler+for+sp%c3%b8rgetid 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 
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Fra: Line Dongsgaard [mailto:lido@viborg.dk]  
Sendt: 15. juni 2015 08:15 

Til: Hovedpostkasse Region Midtjylland 
Cc: Helle Christensen FaKD; Mette Pedersen FaKD 

Emne: Spørgsmål til Regionsrådsmødet den 24. juni.  

 
Til Regionsrådet,  
  
Hermed følgende spørgsmål, som jeg på vegne af kliniske diætister gerne vil stille til Regionsrådet i forhold til 
Region Midtjyllands sparekatalog af 27. april 2015  s. 35 Besparelser af Kliniske diætister.  
  

-      Hvad tænker du (politiker) om, at kommunalt ansatte diætister, skal diætbehandle syge 

mennesker som fx har nyreinsufficiens eller levercirrose og/eller stomi og har behov for 

vægtregulering grundet måske medicinsk behandling eller for at kunne gennemgå et 

kirurgisk indgreb, uden mulighed for journalgennemgang, adgang til sidst nye 

blodprøvesvar eller tæt kontakt til behandlende læge på hospitalet?  
  

-      Er det kvalitet i behandlingen af en borger, at en klinisk diætist ikke har adgang til 

patientens journal og dermed ikke kan vide noget om tidligere behandlinger, medicin eller 

andre sundhedsfagliges behandlings tiltag? 
  

-      Er det etisk i orden, at patienter med cancer udskrives til eget hjem eller institution med 

ordineret sondekost – uden garanti for, at der er kvalificeret opfølgning omkring 

ernæringsordinationen? 
  

-      Hvad forestiller du dig, at der vil ske, hvis de praktiserende læger ikke længere kan henvise 

til klinisk diætist direkte, som de nu har mulighed for til praksisdiætisterne. Hvem skal 

vejlede og hvad koster det, hvis klinik personale uden diætetisk kompetence skal vejlede 

i diæter?(LÆS- fejlbehandling, utilsigtede hændelser, manglende resultater, effekt og 

evidens) 
  

-      Hvem på det administrative niveau, har kendskab til, om ALLE kommuner har autoriseret 

kliniske diætister ansat til at varetage den ofte meget specialiserede diætbehandling, der 

foregår på hospitalet? Jeg beder om en oversigt over, hvilke kommuner der har diætister 

ansatte, og hvilke der ikke har. Det er ikke nok at give tilbud om kræft-pakker og andet, 

hvis ikke det er de rette faggrupper der anvendes. Her taler jeg både om forebyggelse og 

behandling. 
  

-      Har I kendskab til, hvad forskellen er mellem generel ernæringsvejledning – oftest kaldet 

kostvejledning – og en speciale uddannet person i klinisk ernæring med dertilhørende 

autorisation?  
  

-      Hvem ville du gerne BEHANDLES af, hvis du blev ramt af sygdom, der kræver diætetisk 

behandling? 
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-      Hvor stor vil den egentlige besparelse være på området, hvis de kliniske diætister spares 

væk, idet de også tjener penge ind til hospitalet via deres diætbehandlinger (DRG-koder)  
  
  
Jeg ser frem til en uddybende besvarelse af ovenstående spørgsmål?  
 
 
Med venlig hilsen 
 
Line Dongsgaard 
klinisk diætist  
 

 
 
Viborg Kommune 
Job & Velfærd 
Rehabiliteringsteamet 
Toldboden 1 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 20 56 06 92 
 
www.viborg.dk 
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16 - 414  lyt til fagligheden, hilsen fra sygeplejerske



Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 16-06-2015 15:20 

Modtaget Dato: 16-06-2015 15:20 

Vedrørende: 
VS: lyt til fagligheden, hilsen fra sygeplejerskerne Fertilitetsklinikken, AUH, 
Skejby 

Vedhæftninger: image001.gif 

 
Jeg vil gerne bede om et svarudkast til denne henvendelse til Bent Hansen.  
 

- Henvendelsen bedes journaliseret 

- Erindring med oplysning om journalnummer samt sagsbehandler bedes sendt til Jette 
Kristensen snarest 

- Jette Kristensen kvitterer til afsenderen (henvendelsen er modtaget og du vil få et svar 
snarest muligt) 

- Svarfrist ved henvendelser fra regionsrådsmedlemmer max. 1 uge, fra borgere og 
andre max 2 uger 

- Kan svarfristen ikke overholdes, bedes dette straks meddelt Jette Kristensen. Jette 
Kristensen giver herefter politikeren/borgeren meddelelse om årsagen til, at svaret er 
forsinket 

- Svarudkast sendes som erindring på kladde til godkendelse til Jette Kristensen 

- Det godkendte svarudkast returneres som en underskrevet kladde til sagsbehandler til 
udsendelse og journalisering. Svar til regionsrådsmedlemmer udsendes dog af 
Regionssekretariatet. 

 

 
Med venlig hilsen 

Jette Kristensen 
Sekretær 

Tel. +45 7841 0011 
jette.kristensen@stab.rm.dk 

Regionssekretariatet ▪ Region Midtjylland 
Skottenborg 26 ▪ DK-8800 Viborg 

 

 
www.rm.dk 

Fra: Annette Nielsen Nellemann  

Sendt: 16. juni 2015 14:55 
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Til: Bent Hansen 
Emne: lyt til fagligheden, hilsen fra sygeplejerskerne Fertilitetsklinikken, AUH, Skejby 

 
Kære Bent Hansen 
  

Vi håber du har tid til at læse denne hilsen fra os sygeplejersker på Fertilitetsklinikken, Aarhus 

Universitetshospital, Skejby. Vi har læst i Dagens Medicin at du lytter til fagligheden. Vi håber 

derfor, at du vil læse, hvad vi som sygeplejersker har på hjertet på vores patienters vegne inden I 

træffer jeres endelige beslutning om spareplanerne i næste uge. 
  

Vi oplever store frustrationer blandt vores patienter og de giver fortæller om stor utryghed 

over, at de ikke ved om de fremadrettet kan blive behandlet i Skejby. De frygter lang ventetid, 

øget fravær fra job pga. ekstra lang køretid. Vores ægsorteringspatienter er meget fortvivlede ift. 

tanken om at skulle helt til Rigshospitalet til behandling samt frygter endnu længere ventetid end 

de i forvejen 2 års ventetid.  
  

Håber du vil lytte til vores budskab: 

  

Det er i samfundets interesse, at der bliver født børn. Ca. 10% af alle børn der kommer til verden 

i Danmark er resultatet af fertilitetsbehandling. WHO definerer ufrivllig barnløshed som en 

sygdom.  
  
En kraftig reduktion i ressourcerne på regionens fertilitetsbehandlinger vil betyde øget ventetid til 

behandling. Hvis ventetiden bliver for lang kan vores patienter vælge at blive behandlet i andre 

regioner, og det vil koste mange penge for Region Midtjylland.  
Som sygeplejersker i klinikken oplever vi, at netop ventetid og tid er vigtige faktorer for 

vores patienter. At være ufrivillig barnløs er en eksistentiel krise at være i for rigtig mange. 

Dette er veldokumenteret i forskningsbaseret litteratur. Det er fysisk, psykisk og socialt 

belastende at være i de lange behandlingsforløb. Et enkelt forløb kan strække sig over flere 

måneder med mange konsultationer, ofte med få dages mellemrum. En del patienter må igennem 

flere forløb med fertilitetsbehandling og kan således være i behandlingssystemet i mange år. 

Med øget ventetid til behandling øges risikoen for at blive fastholdt i denne eksistentielle krise, 

hvilket kan medføre vrede, angst, depression, sorg, tab og patienterne kastes dermed frem og 

tilbage i et kaos af følelser. Det er ofte først muligt at nyorientere sig til et liv med eller uden 

børn, når man er igennem behandlingstilbuddene; derfor er det overordentlig vigtigt, at tiden 

i behandlingssystemet er så kort som muligt.  
  
Vi oplever et højt stressniveau hos vores patienter. For mange er det en stressfaktor at der skal 

afsættes tid til konsultationerne midt i en arbejdsdag. Mange har opbakning fra deres 

arbejdsgiver, men der er også mange, der ikke har lyst til eller ikke tør fortælle deres 

arbejdsgiver, at de er i behandling, af angst for, hvad det betyder for deres karriere og 

ansættelse.  

60% af vores patienter i Skejby bor eller arbejder i Aarhus, og hvis behandlingstilbuddet flyttes til 

Skive eller Horsens vil det betyde ekstra transporttid til de 4-8 konsultationer, som hvert 

behandlingsforløb indebærer. Dette vil være en stor belastning for vores patienter.  
Økonomisk kan det øgede fravær fra arbejdspladsen betyde at flere søger dagpengelovens §56, 

hvilket vil medføre øgede udgifter for kommunen.  
  
En særlig udsat gruppe af vores fertilitetspatienter, er de patienter, hvor der i familien er 

arvelige, alvorlige sygdomme. Disse patienter modtager en specialiseret behandling, hvor syge 
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æg bliver sorteret fra. Hermed undgås risikoen for at få et sygt barn eller en sen provokeret 

abort. Patienterne har måske et sygt barn i forvejen derhjemme, som kræver ekstra tid og mange 

hospitalsbesøg for familien, samt enorme udgifter for samfundet; andre har oplevet indtil flere 

aborter og har ikke psykisk overskud til at skulle det igennem igen. Denne behandling foregår i 

Danmark kun på Aarhus Universitetshospital i Skejby samt på Rigshospitalet i København. Der er 

lige nu 2 års ventetid på denne behandling. 
Sundhedsstyrelsen har meldt ud, at denne højt specialiserede behandling ikke uden videre kan 

flyttes til et regionshospital. Hvis denne funktion samles til et universitetshospital uden for Region 

Midtjylland, vil det betyde store udgifter for regionen. Desuden vil øget ventetid, lang transport, 

øget fravær fra job være endnu en stressfaktor for en i forvejen sårbar patientgruppe. Denne 

patientgruppe har ikke mulighed for at springe ventetiden over eller vælge en klinik i 

nærområdet, da ægsorteringsbehandling ikke tilbydes på privatklinikker i Danmark. 
  
Vi kan som sygeplejersker på Fertilitetsklinikken ikke få øje på fornuften i spareforslaget. Vi er 

som borgere i dette land interesserede i at bidrage til, at vi får mest mulig sundhed for pengene i 

vores samfund. 
For os at se indebærer forslaget om at lukke Fertilitetsklinikken i Skejby ingen besparelser, men 

derimod øgede udgifter samt øget belastning for vores patienter.  
  
Hvis politikerne i Region Midtjylland trods høringssvarerne beslutter sig til at gennemføre 

lukningen af Fertilitetsklinikken på Aarhus Universitetshospital - uden at opnå den forventede 

besparelse - så sidder vi tilbage med en oplevelse af meningsløshed.  
  
Danmark er nu midt i en valgkamp. Vi håber, at politikerne i Region Midtjylland midt i 

valgkampens hede vil tage en meningsfuld beslutning, der kan tilgodese vores patienters ve og 

vel samt samfundets økonomiske interesser.  
  
På vegne af sygeplejerskerne i Fertilitetsklinikken, Aarhus Universitetshospital, Skejby, 

16.06.2015 
  

Mange hilsner fra  

  

Sygeplejerskerne i Fertilitetsklinikken, AUH: 

  

Birgitte Mark Thorbjørnsen 

Annemette Ditlev 

Janette Nielsen 

Dorte Okholm Svendsen 

Sussi Lykkegaard Jensen 
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Inge Marie Fisker Nielsen 

Annette Nielsen Nellemann 

  

Fertilitetsklinikken                                                              
Kvindesygdomme og Fødsler 
Aarhus Universitetshospital 

Palle Juul-Jensens Boulevard 99 
8200  Aarhus N 

Tlf 78453504 

  
------------------------------------------ 

Annette Nielsen Nellemann 

Sygeplejerske Fertilitetsklinikken, Århus Universitetshospital, Skejby. 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 17-06-2015 22:23 

Modtaget 
Dato: 

17-06-2015 22:23 

Vedrørende: VS: Besparelser på diætbehandling 

 
Der skal vist blot kvitteres? 
 

 
Fra: Eva Myrup  
Sendt: 17. juni 2015 14:40 

Til: Bent Hansen 

Emne: Besparelser på diætbehandling 
 

Kære politiker i Region Midt   

 
Du skal snart vedtage store besparelser på hospitalerne. 

Hele 34 % af regionens kliniske diætister er nævnt som en mulig besparelse i 
sparekataloget. Begrundelsen er, at alle udfører et arbejde som kan udføres i 

kommunerne.  
Kommunerne synes ikke umiddelbart at have kapacitet til overtage flere 

patienter uden at få tilført yderligere ressourcer. Vi frygter, at varetagelsen af 
patienternes diætetiske behandling ikke kan forsætte på samme niveau.   

 
Praktiserende læger finder det problematisk at nedlægge Praksisdiætist-

ordningen. I forvejen er der meget ringe adgang til diætetisk behandling for 

patienterne i almen praksis, så en reduktion vil yderligere forringe kvaliteten af 
behandlingen af disse patientgrupper. 

For de praktiserende læger er det vigtigt, at muligheden for at henvise 
patienterne direkte til diætist ikke nedlægges, før noget andet er sat i stedet i 

kommunerne.  
 

Kliniske diætister behersker en af de mest effektive og billige 
behandlingsformer – nemlig diætetik og viden om sammenhængen mellem 

ernæring og behandling af sygdom. Det er på nogle områder muligt at opnå 
behandlingsresultater med kostændringer, der overgår effekten af langt dyrere 

medicinske og kirurgiske behandlinger.  
Selv med fuld implementering af sundhedsaftalerne i kommunerne vil 

multisyge skulle behandles ud fra deres individuelle og specifikke 
ernæringsbehov i tæt samarbejde med læger og andre sundhedsprofessionelle.  

 

Nuværende organisatoriske placering af Praksisdiætistordningen i Diagnostisk 
Center giver optimale muligheder for en tværfaglig behandling, der sætter 

patienten i centrum. 
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17 - 415  Besparelser på diætbehandling, Eva Myrup



 
En så stor besparelse på de kliniske diætister vil ramme mange patienter og 

øge den sociale ulighed i sundhed.  
 

Med venlig hilsen 
 

De kliniske diætister i Praksisdiætistordningen, Diagnostisk Center, 
Regionshospitalet Silkeborg 
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Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 17-06-2015 21:19 

Modtaget Dato: 17-06-2015 21:19 

Vedrørende: Nr. 1 af 3 mails 

Vedhæftninger: silkeborg.odt 

 
Vil I sørge for et svarudkast. 

 

Samles denne sammen med øvrige høringssvar, så regionsrådet får dem? 

 

 

Mvh. Jette 

 

-----Oprindelig meddelelse----- 

Fra: dortejensole@aalsrodes.net [mailto:dortejensole@aalsrodes.net]  

Sendt: 17. juni 2015 21:09 

Til: Jette Kristensen 

Emne: Debatindlæg 

 

Til  Jette Kristensen 

Jeg håber, at mit læserbrev til Stiften kan ses. 

Bente Nielsen vil gerne have, at du sender det til alle regionsmedlemmerne. 

Tak for hjælpen 

Mange venlige hilsener 

Dorte Bisgaard Nielsen 
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18 - 416   Nr. 1 af 3 mails Dorte Bisgaard Nielsen



Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 17-06-2015 21:21 

Modtaget Dato: 17-06-2015 21:21 

Vedrørende: nr. 3 af 3 mails 

Vedhæftninger: silkeborg.odt 

 
 

-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: dortejensole@aalsrodes.net [mailto:dortejensole@aalsrodes.net] 
Sendt: 17. juni 2015 03:30 
Til: Bent Hansen 
Emne: Debatindlæg 
 
FILEN KAN IKKE ÅBNES. BEDT OM AT FÅ DEN PÅ ANDEN VIS 
Til Bent Hansen Dette indlæg håber jeg kan indgå i som programpunkt til jeres møde. 
Lykkes det at få forhandlinger om medicinpriserne? 
Mange venlige hilsener 
Dorte Bisgaard Nielsen 
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19 - 416 A   nr. 3 af 3 mails



Fra: Jette Kristensen [Jette.Kristensen@STAB.RM.DK] 

Til: 
Koncernøkonomi Høringssvar spareplan 1519 (Funktionspostkasse) 
[koncernoekonomi.hoeringssvar.spareplan.1519@rm.dk] 

Sendt dato: 17-06-2015 21:20 

Modtaget 
Dato: 

17-06-2015 21:20 

Vedrørende: Nr. 2 af 3 mails 

 
 

-----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: dortejensole@aalsrodes.net [mailto:dortejensole@aalsrodes.net] 
Sendt: 10. juni 2015 16:18 
Til: Bent Hansen 
Emne: Medicinprisforhandler 
 
Kære Bent Hansen 
Gennem Bente Nielsen fik jeg en forespørgsel, om jeg kunne kontakte en forhandler om medicinpriser. 
Jeg har talt med Lars Engelholm, der er en dygtig kræftforsker og leder på Finsenlaboratoriet. Han er uvildig, 
uafhængig og troværdig. Han er også almindeligt medlem af Kræftens bekæmpelse. 
Du kan kontakte ham: Lars Engelholm 31432077 eller lhe@finsenlab.dk Håber I kan nå resultater sammen. 
Mange venlige hilsener 
Dorte Bisgaard Nielsen 
Ålsrodevej 44, Ålsrode 
8500 Grenå 
30590015 
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